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Série 1, epizoda 5
kouř a zrcadla 

Půldruhého roku po nástupu do funkce konečně nastal čas, 
aby královna oficiálně obdržela symbol, po němž se seriál nazývá: 

korunu. Alžběta si přála, aby celý obřad řídil její manžel.

Filip se skutečně stal předsedou 
organizačního výboru pro korunovaci, 
ale jeho role byla výlučně symbolická. 
Sice předsedal schůzím zabývajícím 
se organizací celého ceremoniálu, ale 
hlavní odpovědnost svěřila královská 
rodina maršálkovi a vévodovi z Norfolku. 
O vévodovi z Edinburghu neexistuje 

v této souvislosti žádná zmínka. Celou 
událost popsala v deníku Washington 
Times Herald novinářka Jacqueline 
Bouvierová pouhé tři měsíce před svatbou 
se senátorem a budoucím prezidentem 
Spojených států Johnem Fitzgeraldem 
Kennedym.

Váhal Filip? Dělal naschvály? Vyvíjel 
na královnu nátlak, nebo ji dokonce 
žádal, aby si vybrala mezi tím, že ho 
neuvidí klečet na kolenou, nebo že 
připustí přítomnost televizních kamer 
ve Westminsterském opatství? „Budu si 
připadat jako eunuch, když před tebou 
pokleknu!“ hřímal Filip v seriálu. Ve 
skutečnosti je velmi nepravděpodobné, 
že by takovou komedii sehrál. Znalci 
královské rodiny po odvysílání 
seriálu prohlásili, že neexistuje 
žádný důvod, proč by si odmítal před 
svou ženou kleknout. Vychovali ho 
na řeckém královském dvoře, znal 
protokol a pravděpodobně poklekl bez 
sebemenšího zaváhání. Ostatně archivní 
fotografie svědčí o tom, že když vstal, 
vtiskl polibek na manželčinu levou tvář. 
Nebylo v tom nic překvapujícího, dokonce 
se o jeho polibku mluvilo předem 
a oznámila ho v komentáři i BBC.

 Historická nahrávka

Co se týče nápadu na televizní přenos, 
s nímž v seriálu přijde Filip, nebylo na 
něm v roce 1953 nic revolučního. Tato 
otázka už přišla na přetřes před šestnácti 
lety, kdy se diskutovalo o tom, že bude 
nafilmovaná korunovace Jiřího VI. Tehdy 
se od toho ještě upustilo, ale v roce 1953 
všichni očekávali, že budou moci sledovat 
korunovaci v klidu na gauči. S tímto 
nápadem ve skutečnosti přišla BBC už 
rok předtím. Televizní stanice nabídla 
královně nejen přenos z korunovace, ale 
taky to, že bude vysílat její vánoční projev 
k britskému lidu. Nicméně Alžběta tomuto 
nápadu nebyla nijak zvlášť nakloněná. Ze 
strachu, aby neudělala nějakou hloupost, 
a z ostýchavosti. Velkým důvodem bylo 
však také náboženství. Jako silně věřící 
respektovala božský rozměr své role, za 
jehož nedodržování se před šestnácti 
lety dočkal její strýc ostré kritiky. Pro ni 
nepřipadalo v úvahu, aby zástupci tak 
vulgárních profesí, jako byli novináři, 
včetně BBC, vkročili do Westminsterského 

opatství. Alžběta byla proti a vláda taky. 
Pro byl jen tisk. A britský lid.




